Rehab Mahmoud Hassan Abdel Fattah

L Tel: (055) 2324136 | ☐ Mobile: (010) 01563054

⊆ Email: d.rehabmahmoud@zu.edu.eg

← LinkedIn: rehab-mahmoud-msc-cipt-a7b358131

Professional Summary

Dynamic leader with over 12 years of distinguished experience in training, management, and program development, leading national and international initiatives in digital skills, entrepreneurship, and youth capacity building. Served as a deputy director of a university career center, overseeing strategic partnerships, training delivery, and organizational development. Accomplished academic with a Ph.D. in Accounting (2025) and deep expertise in financial reporting quality, earnings management, and corporate liquidity during crises. A unique blend of scholarly excellence and real-world leadership, seamlessly integrating academic insight with practical impact in education, research, and community empowerment.

Education

Ph.D. in Accounting, Zagazig University	2025
Certified Manager (CM®), ICPM – Institute of Certified Professional Managers, USA	2022
M.Sc. in Accounting, Zagazig University, Excellent with Distinction	2016
Bachelor of Commerce (Accounting - English Section), Zagazig University,	2011
Excellent with First-Class Honors	

Work Experience

Lecturer, Department of Accounting, Faculty of Commerce, Zagazig University

2025-

- Currently developing new instructional materials for financial reporting, auditing, and Present advanced accounting courses to be delivered in the upcoming academic year (2025/2026).
- Entrusted with faculty administrative roles, including supervising academic advising, coordinating exams, and contributing to departmental planning and accreditation efforts.

Deputy Director, University Center for Career Development (UCCD), USAID, AUC, Zagazig 2021– University.

Present

- Spearheaded and scaled national-level initiatives such as "Banking Day" (2,000+ participants) and "Explore the Market" (1,500+ students & 700+ practical trainees), significantly enhancing employer-student engagement across multiple sectors.
- Delivered over 1,000 in-person and virtual workshops and facilitated 3,500+ career advising sessions, empowering more than 20,000 students and graduates with practical employability, career readiness, and life skills.
- Led the development and execution of the **five-year strategic sustainability plan** for UCCD, ensuring continuity, institutional integration, and alignment with national labor market priorities.
- Orchestrated large-scale career fairs, employer networking events, mock interviews, and industry panels with private sector, government, and international entities.
- Designed and delivered high-impact training programs on topics including: CV & cover letter writing, job search strategies, interview preparation, career decision-making, financial literacy, digital presence, entrepreneurship, leadership, and personal branding.
- Built strong partnerships with over 150 employers and stakeholders, improving employment pipelines and internship opportunities for students.
- Served as Certified International Trainer, training more than 15,000 university students and staff in Excel for Accounting, Negotiation Skills, Presentation Skills, Leadership, and Career Development, in collaboration with national and international institutions (including ILO, GIZ, AUC, and others).
- Championed initiatives focused on women's empowerment, disability inclusion, youth economic participation, and sustainability through tailored programs and mentoring.

Certified International Trainer

Accredited by renowned institutions such as Aspire, ILO, E-Youth, and Ministry of Communications (Digital Egypt Innovators), Ministry of Planning (Sustainable Present Development Ambassador), and Ministry of Immigration (Youth and Migrant Ambassador).

- **Designed and delivered over 800 training workshops** (both in-person and online) to over 22,000 students, graduates, and professionals in key areas of academic and career development, including leadership, personal skills, Excel for entrepreneurship, economic empowerment, and negotiation.
- Spearheaded initiatives that bridge academia with the labor market and community through major programs such as "RABHA" for entrepreneurship, "Digital Egypt Innovators", and partnerships with international organizations like EYouth, demonstrating my ability to integrate academic learning with practical, real-world applications to empower targeted communities.

Teaching Assistant, Department of Accounting, Faculty of Commerce (English Section), 2012 Zagazig University

• Recognized as one of the most impactful assistant lecturers in the faculty, consistently 2025 receiving outstanding student feedback and departmental commendation.

- Delivered over 10,000 hours of high-quality instruction and mentored 15,000+ students through lectures, tutorials, and personalized academic support.
- Played a key role in designing and updating course materials, assessments, and research activities in core accounting subjects.
- Contributed to the development and teaching of a wide range of undergraduate and diploma-level courses (Financial Accounting Theory, Auditing Principles and Procedures, Taxation and Fiscal Systems, Business and Commercial Law, Cost and Management Accounting, Accounting for Specialized Activities).
- Provided academic advising and skills training to enhance student readiness for both the workplace and graduate studies.
- Supported departmental initiatives, curriculum review committees, and quality assurance processes.

Research Publications

1. The Impact of Accounting Information Characteristics on Firm and Market Liquidity During **Crises Periods: Empirical Study**

Pakistan Journal of Life and Social Sciences (2024), 22(2):12507-12552

DOI: 10.57239/PJLSS-2024-22.2.00895

Co-authors: Abdelfattah Rehab, Helal Afify, Ahmed Zamel

2. The Role of Financial Reporting Quality in Mitigating the Restrictive Effect of Dividend Policy on **Capital Investment Expenditure**

Master's Thesis (2016), Faculty of Commerce, Zagazig University – Published in Journal of Commercial Research, Zagazig University

Academic Achievements and Awards:

- Award from TRAKY Egypt Foundation (2023): Honored for my role in raising awareness on entrepreneurship, having successfully conducted a career day for over 1,000 students during the "Entrepreneurship Day" event. This recognition acknowledges my dedication to inspiring and empowering students to pursue entrepreneurial opportunities.
- Recognition from USAID (2022): Awarded for outstanding contributions in assisting over 3,000 students with career development and employment placement. This recognition highlights my efforts in facilitating student employment during the challenging job market conditions.

Conferences & Presentations

• Talent Beyond Limits Conference, 2024 – Attendee

• **Disability Equality Conference**, 2022 – Presenter & Facilitator, ILO Graduation Ceremony

NACE Virtual Conference and Expo, 2022 – Attendee

Accessible Cities in Egypt & Japan, 2022 – Presenter on Disability Inclusion

• **Regional Career Conference**, 2019 – Presenter, Workforce Development Initiatives

Inclusive Higher Education Webinar, 2021 – Attendee

Egypt–US University Career Centers Exchange, 2021 – Presenter, UCCD Achievements

• **International Business Sciences Conference**, Cairo University, 2015 – *Speaker*

Professional Memberships and Certifications:

• Facilitating Career Development (FCD) Instructor Certification 2025 – National Career Development Association (NCDA).

- Sustainable Development Ambassadors Program 2025— National Institute for Governance and Sustainable Development.
- Certified Manager (ICPM) 2024—International Council of Professional Management.
- **UPG Sustainability Leadership Program 2024** Trained in sustainable leadership, project management, and stakeholder engagement.
- **Digital Transformation Ambassador 2023** Ministry of Communications, Egypt, promoting digital literacy.
- **Disability Equality Trainer (ILO) 2022**—International Labour Organization, focused on disability inclusion and workplace accessibility.
- Certified Career Services Provider (CCSP) 2021 National Career Development Association (NCDA).

Technological Competencies

- Advanced proficiency in Microsoft Excel for Accounting and data analysis
- Skilled in e-learning tools, virtual facilitation platforms, and career management systems
- Effective use of **digital resources** for curriculum development, student engagement, and performance tracking
- Proficient in statistical software for research (e.g., SPSS) and content creation tools (e.g., Canva, PowerPoint)

Languages

• Arabic: Native (Fluent)

• English: Very Good (Written and Spoken)

Voluntary Engagement

- Sonaa El-Hayah Charity, Zagazig 20+ years of active volunteering, including youth programs, orphan support, and environmental initiatives
- Initiator of university-based community service programs, supporting over 600 orphans and cancer
 patients.

رحاب محمود حسن عبد الفتاح

€ الهاتف: (015) 2324136 [100) المحمول: (010) 01563054 (010)

d.rehabmahmoud@zu.edu.eg البريد الإلكتروني إلى المستوين الإلكتروني الإلكتروني الإلكتروني المستوين ال

rehab-mahmoud-msc-cipt-a7b358131 هـ لينكدإن ح

الملخص المهنى

أكاديمية وباحثة ذات نتائج ملموسة تتمتع بخبرة تتجاوز 12 عامًا في مجالات المحاسبة، والتدريب، وتطوير المسار المهني. حاصلة على درجة الدكتوراه في المحاسبة (2025) مع تركيز بحثي على جودة التقارير المالية، إدارة الأرباح، وسيولة الشركات أثناء الأزمات. مدربة معتمدة شغوفة بالإدماج، وتمكين المرأة، والثقافة المالية. تجمع بين التميز الأكاديمي والتأثير العملي من خلال التدريس، والبحث العلمي، والقيادة المجتمعية.

الخلفية الأكاديمية

- دكتوراه في المحاسبة، جامعة الزقازيق 2025
- مدير معتمد(@CM®) ، المعهد الدولي للمديرين المحترفين(ICPM) ، الولايات المتحدة 2022
 - ماجستير في المحاسبة، جامعة الزقازيق، بتقدير ممتاز مع مرتبة الشرف 2016
- بكالوريوس تجارة (قسم المحاسبة شعبة اللغة الإنجليزية)، جامعة الزقازيق، بتقدير ممتاز مع مرتبة الشرف الأولى 2011

الخبرات العملية

محاضر، قسم المحاسبة، كلية التجارة، جامعة الزقازيق

- 2025حتى الآن

- تطوير مواد دراسية جديدة لمقررات التقارير المالية، والمراجعة، والمحاسبة المتقدمة للعام الأكاديمي 2026/2025.
- الإشراف على الإرشاد الأكاديمي، تنسيق الامتحانات، والمشاركة في التخطيط والاعتماد الأكاديمي على مستوى القسم.

نائب مدير مركز التطوير المهني الجامعي (UCCD) ، (USAID ، (UCCD)، الجامعة الأمريكية، جامعة الزقازيق

- 2021حتى الآن

- قيادة وتوسيع مبادرات وطنية مثل "يوم البنوك" (أكثر من 2000 مشارك) و "استكشف سوق العمل" (1500+طالب و700+ متدرب عملي)، لتعزيز التواصل بين الطلاب وسوق العمل.
- تنفيذ أكثر من 1000 ورشة عمل حضورية وافتراضية، وتقديم أكثر من 3500 جلسة إرشاد مهني، استفاد منها أكثر من 20,000 طالب وخريج.
 - إعداد وتنفيذ الخطة الاستراتيجية الخمسية لاستدامة المركز، وضمان استمراريته ودمجه في الهيكل المؤسسي بما يتماشى مع أولويات سوق العمل الوطنى.
 - تنظيم معارض توظّيف، فعاليات تشبيك مع أصحاب الأعمال، مقابلات تجريبية، وحلقات نقاش بمشاركة القطاع الخاص والحكومي والدولي.
- تصميم وتنفيذ برامج تدريبية مؤثرة في مجالات كتابة السيرة الذاتية، استراتيجيات البحث عن وظيفة، التحضير للمقابلات، اتخاذ القرار المهنى، الثقافة المالية، التواجد الرقمى، ريادة الأعمال، القيادة، وبناء العلامة الشخصية.
 - بناء شراكات قوية مع أكثر من 150 جهة توظيف، وتحسين فرص التوظيف والتدريب العملي للطلاب.
- مدربة دولية معتمدة، قامت بتدريب أكثر من 15,000 طالب وموظف جامعي في مهارات مثل الإكسل للمحاسبين، التفاوض، العروض التقديمية، القيادة، والتطوير المهني، بالتعاون مع مؤسسات وطنية ودولية AUC ، GIZ ، (ILO) وغير ها. (
- قيادة مبادرات لتمكين المرأة، دمج ذوي الإعاقة، تعزيز المشاركة الاقتصادية للشباب، والاستدامة من خلال برامج مخصصة والتوجيه الفردي.

مدربة دولية معتمدة

- 2018حتى الآن

- معتمدة من مؤسسات مثلE-Youth ،ILO ، Aspire، وزارة الاتصالات (مبادرة مصر الرقمية)، وزارة التخطيط (سفراء التنمية المستدامة)، ووزارة الهجرة (سفراء الشباب والمغتربين).
- تصميم وتنفيذ أكثر من 800 ورشة تدريبية (حضوريًا وافتراضيًا) لأكثر من 22,000 مستفيد في مجالات القيادة، المهارات الشخصية، الإكسل للمحاسبين، ريادة الأعمال، التمكين الاقتصادي، والتفاوض.
 - قيادة مبادرات تربط بين التعليم الأكاديمي وسوق العمل والمجتمع من خلال برامج مثل "رابحة" لريادة الأعمال، "مصر الرقمية"، وشراكات مع منظمات دولية مثل.EYouth

معيدة ثم مدرس مساعد، قسم المحاسبة (شعبة اللغة الإنجليزية)، كلية التجارة، جامعة الزقازيق

2012 - 2025

- تم تصنيفي كواحدة من أكثر المعيدين تأثيرًا في الكلية، مع تقييمات ممتازة من الطلاب وتقدير القسم.
- تقديم أكثر من 10,000 ساعة تدريس عالية الجودة وتوجيه أكثر من 15,000 طالب من خلال المحاضرات، الدروس العملية، والدعم الأكاديمي الفردي.
 - المساهمة في تصميم وتحديث المناهج، الاختبارات، والأنشطة البحثية في مقررات المحاسبة الأساسية.
 - تدريس مجموعة واسعة من المقررات على مستوى البكالوريوس والدبلومات، منها: نظرية المحاسبة المالية، مبادئ وإجراءات المراجعة، النظم الضريبية والمالية، القانون التجاري، محاسبة التكاليف والإدارة، المحاسبة للأنشطة المتخصصة.
 - تقديم الإرشاد الأكاديمي، وتنمية مهارات الطلاب للالتحاق بسوق العمل والدراسات العليا.
 - دعم مبادرات القسم، ولجان مراجعة المناهج، وضمان الجودة.

الأبحاث العلمية

- أثر خصائص المعلومات المحاسبية على سيولة الشركة والسوق خلال فترات الأزمات: دراسة تطبيقية مجلة العلوم الحياتية والاجتماعية، باكستان (2024)، 22(2):12507-12552
 DOI: 10.57239/PJLSS-2024-22.2.00895
 - المؤلفون المشاركون: رحاب عبد الفتاح، هلال عفيفي، أحمد زامل
- دور جودة التقارير المالية في التخفيف من الأثر التقييدي لسياسة توزيع الأرباح على الإنفاق الاستثماري رسالة ماجستير (2016)، كلية التجارة، جامعة الزقازيق – منشورة في مجلة البحوث التجارية، جامعة الزقازيق

الإنجازات الأكاديمية والجوائز

- جائزة من مؤسسة تراكي مصر: (2023) تقديرًا لدوري في نشر الوعي بريادة الأعمال، وتنظيم يوم مهني حضره أكثر من 1,000 طالب خلال فعالية "يوم ريادة الأعمال."
- تكريم من الوكالة الأمريكية للتنمية الدولية :(USAID) (2022) لجهودي المتميزة في مساعدة أكثر من 3,000 طالب على تطوير مسارهم المهنى وإيجاد فرص عمل، خاصة خلال التحديات في سوق العمل.

المؤتمرات والعروض التقديمية

- مؤتمر "المواهب بلا حدود"، 2024 حضور
- مؤتمر المساواة لذوي الإعاقة، 2022 مقدّمة ومنسقة، حفل تخرج ILO
 - مؤتمر NACE الافتراضي، 2022 حضور
 - مدن دامجة في مصر واليابان، 2022 تقديم عن دمج ذوي الإعاقة
- المؤتمر الإقليمي للتطوير المهني، 2019 تقديم عن مبادرات تنمية القوى العاملة
 - ندوة التعليم العالى الشامل، 2021 حضور
- تبادل مراكز التطوير المهني بين مصر والولايات المتحدة، 2021 تقديم إنجاز اتUCCD
 - المؤتمر الدولي لعلوم الأعمال، جامعة القاهرة، 2015 متحدثة

العضويات المهنية والشهادات

- مدرب معتمد لتطوير المسار المهني(FCD) ، 2025 الرابطة الوطنية لتطوير المسار المهني(NCDA)
 - - مدير معتمد(ICPM) ، 2024 المجلس الدولي للمديرين المحترفين
- برنامج UPG للقيادة المستدامة، 2024 تدريب في القيادة المستدامة، إدارة المشروعات، والتفاعل مع أصحاب المصلحة
 - سفير التحول الرقمى، 2023 وزارة الاتصالات، مصر
 - مدربة على المساواة لذوي الإعاقة، 2022 منظمة العمل الدولية
 - مقدمة خدمات مهنية معتمدة 2021 الرابطة الوطنية لتطوير المسار المهني(NCDA)

المهارات التكنولوجية

- إجادة متقدمة في Microsoft Excel للمحاسبة وتحليل البيانات
- مهارات قوية في أدوات التعليم الإلكتروني، المنصات الافتراضية، وأنظمة إدارة المسار المهني
 - استخدام فعال للموارد الرقمية في تطوير المناهج، التفاعل مع الطلاب، وتتبع الأداء
 - إجادة برامج الإحصاء للأبحاث) مثل(SPSS ، وأدوات إنشاء المحتوى

اللغات

- العربية : اللغة الأم (بطلاقة)
- الإنجليزية : جيد جدًا (قراءة وكتابة ومحادثة)

المشاركة التطوعية

- جمعية صناع الحياة الزقازيق :أكثر من 20 عامًا من العمل التطوعي النشط في برامج الشباب، دعم الأيتام، والمبادرات البيئية.
- مبادرة ببرامج خدمة مجتمعية داخل الجامعة :دعم أكثر من 600 يتيم ومريض سرطان من خلال أنشطة موجهة ومبادرات خيرية.